
    
SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
 Sammanträdesdatum
2024-04-29

 
 
Sammanträde med  Kommunfullmäktige 
Plats och tid Furulidskolans restaurang kl. 18:00 – 22:15 
  
Beslutande 

Ledamöter Birgitta Svensson (S), ordförande §§ 46-54, 56-70 
Paul Brinkmann (C), 1:e vice ordförande  §§ 46-54, 56-70 
Gabriel Soldan (SD), 2:e vice ordförande §§ 46-54, 56-70 
Beata Allen (C) §§ 46-54, 55-70 
Tobias Kreuzpointner (C) §§ 46-52, 54, 56-70 
Lars Erik Fälth (C) §§ 46-55, 57-70 
Jan-Olof Persson (C) §§ 46-51, 53-55, 57-70 
Jan Andersson (C) §§ 46-55, 57-70 
Niklas Lindberg (S) §§ 46-55, 57-70 
Tommy Gustafsson (S) §§ 46-54, 56-70 
Annki Stark (S) §§ 46-54, 57-70 
Torbjörn Adolfsson (S) 
Lena Valencia (S) 
Fredrik Bodin (S) 
Maria Lundblom Bäckström (KD) §§ 46-54, 56-70 
Irene Oskarsson (KD) §§ 46-52, 54-55, 57-70 
Jörgen Swärd (KD) 
Caroline Wittrin (KD) §§ 46-54, 57-70 
Pia Eliasson (V) §§ 46-52, 54, 56-70 
Mars Hansson (M) §§ 46-54, 56-70 
Caroline von Wachenfelt (M) 
Christian Berntö (M) §§ 46-51, 53-54, 57-70 
Yvonne Bäckelid (M) §§ 46-54, 56-70 
Anita Walfridsson (M) §§ 46-54, 56-70 
Kristin Apsey (SD) §§ 46-52, 54, 56-70 
Peter Sörensson (SD) 
Gerald Apsey (SD) §§ 46-54, 56-70 
Anders Wennblad (SD) §§ 46-55, 57-70 
Johanna Bladelius (L) 

 
Tjänstgörande ersättare Inga-Lill Lindh (C), ersätter Gudrun Andersson (C) 

Sune Svensson (S) §§ 46-54, 56-70, ersätter Arijana Jazic (S)  
Ulrik Isleborn (M) §§ 46-55, 57-70, ersätter Joakim Ember (M) 
Mikael Jansson (M) §§ 46-54, 57-70, ersätter Jonathan Jansson (M) 
Jimmy Ekström (L) §§ 46-54, 57-70, ersätter Anna Ekström (L) 
Peter Lindsgård (SD), ersätter Kent Ohlsson (SD) 

 
Tjänstemän Erik Wikström, sekreterare 

Mikael Fornander, kommundirektör  
 Maria Engmalm Wallsten, ekonomichef §54 

 
Övriga Jens Larsson, VD Stiftelsen Anebybostäder §52 

Cecilia Andersson, Åsens by §53 
Per-Erik Ekström, VD AMAQ §51 

 Bengt Jonsson, ordförande revisionen §54 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

  Sammanträdesdatum 
 

Kommunfullmäktige  2024-04-29  

      
Utses att justera Caroline von Wachenfelt (M) och Torbjörn Adolfsson (S) 
 
Justeringens plats  Kommunhuset 2024-05-02   Paragrafer 46-70 
och tid 
 
 
 
Underskrifter                     
 Sekreterare   ……………………………………………   
  Erik Wikström 
 
 
 
 Ordförande   ……………………………………………  
 Birgitta Svensson (S) §§ 46-54, 56-70 Lars-Erik Fälth (C) § 55 
 
 
 
 Justerande   ……………………………………………. 
 Caroline von Wachenfelt (M) och Torbjörn Adolfsson (S) 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

  Sammanträdesdatum 
 

Kommunfullmäktige  2024-04-29  

 
   
   ANSLAG/BEVIS 
  Protokollet är justerat. Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 
 
Organ Kommunfullmäktige 
 
Sammanträdesdatum 2024-04-29 
 
Förvaringsplats  
för protokollet Kommunhuset 
 
Datum då anslag  2024-05-02 Datum då anslag  2024-05-24 
publiceras  tas bort 
 
 
Underskrift …………………………………………… 
 Erik Wikström 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

  Sammanträdesdatum 
 

Kommunfullmäktige  2024-04-29  

 
 

§ 46 Upprop   

§ 47 Val av justerare   

§ 48 Inkomna medborgarförslag, motioner 
och interpellationer 

  

§ 49 Godkännande av föredragningslista   

§ 50 Årsredovisning Aneby Miljö & Vatten 
AB 2023 

2024/2  

§ 51 Stämmoinstruktioner till ombud vid 
bolagsstämma för Aneby Miljö & 
Vatten AB 

2024/2  

§ 52 Årsredovisning Stiftelsen Aneby 
bostäder 2023 

2024/3  

§ 53 Årsredovisning Stiftelsen 
Kulturreservatet Åsens by 2023 

2024/4  

§ 54 Årsredovisning Aneby kommun 2023 2024/1  

§ 55 Beviljande av ansvarsfrihet för 
kommunstyrelsen 

2024/1  

§ 56 Beviljande av ansvarsfrihet för 
samhällsbyggnadsnämnden och 
valnämnden 

2024/1  

§ 57 Medborgarförslag: Om gokartbana i 
Aneby 

2024/93  

§ 58 Motion: Angående arbetsskor till 
personal inom vård- och omsorg 

2023/164  

§ 59 Riktlinje för serveringstillstånd och 
tillsyn enligt alkohollagen 

2021/77  

§ 60 Avgifter för serveringstillstånd och 
tillsyn av serveringsställen 

2023/317  

§ 61 Redovisning av obesvarade motioner 
och medborgarförslag 

2024/53  

§ 62 Avsägelse politiskt uppdrag som 
ledamot i samhällsbyggnadsnämnden 

2024/153  

§ 63 Fyllnadsval politiska uppdrag som 
ledamot och ersättare i 
samhällsbyggnadsnämnden 

2024/153  

§ 64 Anmälningsärenden   

§ 65 Svar på interpellation från Pia 
Eliasson (V) till KSO Beata Allen 
angående anpassning av lönerna 
inom kommunen till försörjningskravet 
i Sverige 

2023/325  

§ 66 Svar på interpellation från Pia 
Eliasson (V) till KSO Beata Allen 

2023/326  
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

  Sammanträdesdatum 
 

Kommunfullmäktige  2024-04-29  

angående säker miljö för patienter 
inom äldreomsorgen m.fl. 

§ 67 Svar på interpellation från Jimmy 
Ekström (L) till kommunstyrelsens 
ordförande om ofrivillig ensamhet 

2024/110  

§ 68 Svar på interpellation från Jimmy 
Ekström (L) till kommunstyrelsens 
ordförande om stöd till barn och unga 

2024/135  

§ 69 Svar på interpellation från Mikael 
Jansson (M) till kommunstyrelsens 
ordförande gällande gångbron Stalpet 

2024/168  

§ 70 Svar på interpellation från Kristin 
Apsey (SD) till kommunstyrelsens 
ordförande gällande reglering av 
Svartån 

2024/169  
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 46 Upprop 
 
Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

Ordförande Birgitta Svensson öppnar mötet. 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 47 Val av justerare 
 
Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att utse Caroline von Wachenfelt (M) och Torbjörn Adolfsson (S) till justerare. 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 48 Inkomna medborgarförslag, motioner och 
interpellationer 
 
Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att överlämna medborgarförslaget till kommunstyrelsen för beredning.  

att ta upp de inkomna interpellationerna vid dagens möte som §§ 69 och 70. 

Ärendebeskrivning  
Det har inkommit ett medborgarförslag och två interpellationer:  

Medborgarförslag om övergångsställen och fartbegränsande åtgärder Storgatan, 
Aneby. KS 2024/154, inkommet 2024-03-28. 

Interpellation från Mikael Jansson (M) till kommunstyrelsens ordförande gällande 
gångbron Stalpet. KS 2024/168, inkommen 2024-04-19. 

Interpellation från Kristin Apsey (SD) till kommunstyrelsens ordförande gällande 
reglering av Svartån. KS 2024/169, inkommen 2024-04-22. 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 49 Godkännande av föredragningslista 
 
Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att godkänna föredragningslistan. 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 50 Årsredovisning Aneby Miljö & Vatten AB 
2023 
Dnr KS 2024/2 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att godkänna årsredovisning 2023 för Aneby Miljö & Vatten AB och fastställa 
resultat- och balansräkning för verksamhetsåret 2023-01-01 - 2023-12-31. 

Ärendebeskrivning  
Aneby Miljö & Vatten har inkommit med årsredovisning för 2023 och revisorerna 
har lämnat sin revisionsberättelse. 

VD Per-Erik Ekström och styrelsens ordförande Fredrik Bodin (S) föredrar 
ärendet. 

Beslutsunderlag  
Tjänsteskrivelse, 2024-03-21 
Förtroendevaldas revisionsberättelse 
Sakkunnigas granskningsrapport 
      

Beslutet skickas till 
AMAQ 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 51 Stämmoinstruktioner till ombud vid 
bolagsstämma för Aneby Miljö & Vatten AB 
Dnr KS 2024/2 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att godkänna årsredovisningen och fastställande av resultat- och balansräkning för 
räkenskapsåret 2023-01-01—2023-12-31, 

att godkänna disposition av årets resultat enligt förslaget i förvaltningsberättelsen, 

att bevilja ansvarsfrihet för styrelseledamöter och för verkställande direktören för 
räkenskapsåret 2023-01-01-2023-12-31, samt 

att överlämna de policydokument som kommunfullmäktige fastslagit under 2023 

Ärendebeskrivning  
Det åligger ägaren av bolaget att utse ett stämmoombud som i enlighet med de 
instruktioner ägaren anger föra ägarens talan vid årsstämman.  

Kommunstyrelsen beslutade den 9 januari 2023, § 18 att utse kommunstyrelsens 
ordförande Beata Allen (C) till ombud till Aneby Miljö och Vatten AB:s 
årsstämma 2023-2026 samt att utse kommunstyrelsens 1:e vice ordförande Arijana 
Jazic (S) och kommunstyrelsens 2:e vice ordförande Mats Hansson (M) till 
ersättare. 

Kallelse till stämman ska enligt bolagsordningen ske tidigast fyra veckor och 
senast tre veckor före stämman. Vid allmänna utskottets sammanträde idag har 
kallelse och dagordning till bolagsstämman ännu inte skickats. Eventuella 
tillkommande instruktioner till stämmoombudet, föranledda av utskickad 
kallelse/dagordning till bolagsstämman får lämnas i samband med 
kommunstyrelsens sammanträde den 25 mars. 

Policydokument som fastslagits av kommunfullmäktige under år 2023 ska lämnas 
över. 

Beslutade policydokument 
KF §77 Strategisk plan för Aneby kommun 2024-2027 
KF §92 Revidering av reglemente för kommunrevision 
KF §128 Pensionspolicy med regler för tillämpning 
KF §129 Styrdokument för krisberedskap 
KF §130 Antagande av vattentjänstplan för Aneby kommun 
 

Beslutsunderlag  
Tjänsteskrivelse, 2024-03-04 
Årsredovisning för Aneby Miljö & Vatten 2023 
Revisionsberättelse 2023 
Lekmannarevisorernas granskningsrapport 2023 
Protokollsbeslut kommunstyrelsen, 2024-03-25 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

      

Beslutet skickas till 
AMAQ 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 52 Årsredovisning Stiftelsen Aneby bostäder 
2023 
Dnr KS 2024/3 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att bevilja styrelsen för Stiftelsen Aneby Bostäder ansvarsfrihet för 2023. 

Jäv 
På grund av jäv deltar inte Jan-Olof Persson (C) och Christian Berntö (M) i 
handläggning eller beslut i ärendet. 

Ärendebeskrivning  
Stiftelsen Aneby Bostäder har inkommit med årsredovisning för 2023 och 
revisorerna har lämnat sin revisionsberättelse vilken tillstyrker att styrelsen beviljas 
ansvarsfrihet. 

Stiftelsens VD Jens Larsson föredrar ärendet. 

Beslutsunderlag  
Årsredovisning 2023 
Förtroendevaldas revisionsberättelse 
Sakkunnigas granskningsrapport 
Tjänsteskrivelse, 2024-03-21 
      

Beslutet skickas till 
Aneby bostäder 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 53 Årsredovisning Stiftelsen 
Kulturreservatet Åsens by 2023 
Dnr KS 2024/4 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att bevilja styrelsen för Stiftelsen Kulturreservatet Åsens by ansvarsfrihet för 2023. 

Jäv  
På grund av jäv deltar inte Tobias Kreuzpointner (C), Irene Oskarsson (KD), Pia 
Eliasson (V) och Kristin Apsey (SD) i handläggning eller beslut i ärendet. 
 
Ärendebeskrivning  
Stiftelsen Kulturreservatet Åsens by har inkommit med årsredovisning för 2023 
och revisorerna har lämnat sin revisionsberättelse vilken tillstyrker att styrelsen 
beviljas ansvarsfrihet. 

Verksamhetschef Cecilia Andersson och styrelsens ordförande Irene Oskarsson 
(KD) föredrar ärendet. 

Beslutsunderlag  
Årsredovisning 2023  
Revisionsberättelse 
Tjänsteskrivelse, 2024-03-11 
      

Beslutet skickas till 
Stiftelsen Kulturreservatet Åsens by 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 54 Årsredovisning Aneby kommun 2023 
Dnr KS 2024/1 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att godkänna Årsredovisning 2023 med sammanställd redovisning av 
kommunkoncernen. 

Reservation 
Jimmy Ekström (L), Johanna Bladelius (L), Mats Hansson (M), Ulrik Isleborn (M), 
Caroline von Wachenfelt (M), Mikael Jansson (M), Christian Berntö (M), Yvonne 
Bäckelid (M), Anita Walfridsson (M), Kristin Apsey (SD), Peter Lindsgård (SD), 
Peter Sörensson (SD), Gerald Apsey (SD), Anders Wennblad och Gabriel Soldan 
(SD) reserverar sig till förmån för Jimmy Ekströms (L) tilläggsyrkande.  

Ärendebeskrivning  
Kommunkoncernen redovisar ett underskott om 5,5 miljoner kronor för 2023, 
varav kommunens resultat visar ett underskott om 5,8 miljoner kronor. Resultatet 
för kommunen är 17,7 miljoner kronor sämre än budgeterat resultat. Kommunen 
uppfyller därmed inte det lagstadgade balanskravet för 2023 och redovisar en 
resultatnivå om -1,2 procent av skatter och bidrag. 

God ekonomisk hushållning utifrån det finansiella perspektivet uppnås trots det 
negativa utfallet och beror till stor del på det positiva resultatet från föregående år. 
Utifrån ett verksamhetsmässigt perspektiv är hälften av styrtalen uppnådda. Det 
innebär att god ekonomisk hushållning utifrån ett verksamhetsperspektiv inte 
uppnås enligt riktlinjerna. 

Det som har påverkat 2023 finansiellt är inflationens konsekvenser. Under året 
har effekten slagit till med full kraft och påverkar framför allt kostnader för 
pensioner, el, livsmedel och investeringar. Samtidigt minskade invånarantalet med 
nästan en procent från 2021 till 2022, vilket har påverkat skatter och bidrag 
negativt för året. 

Verksamhetens nettokostnader på utskott/nämndnivå visar på en negativ 
avvikelse om 30 miljoner kronor. Året har präglats av arbete med att nå en 
ekonomi i balans. I arbetet med åtgärder handlar det också om att möta 
demografiutvecklingen med förändrade arbetssätt, satsa på digitalisering, arbeta 
förebyggande och hälsofrämjande. 

Investeringsbudgetens utfall uppgår till 24,4 miljoner kronor av budgeterade 54,4 
miljoner kronor. 

Ekonomichef Maria Engmalm Wallsten föredrar ärendet. 

Revisionens ordförande Bengt Jonsson redogör för revisionsberättelse för Aneby 
kommun 2023. 

Yrkanden 
Jimmy Ekström (L) yrkar  
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

’att följande text läggs till sist i kapitlet ”kommunens ekonomiska läge” (sid 14 
årsredovisningen) ”Det faktum att verksamheter, främst inom sociala avdelningen, 
prognostiserat minus redan tidigt under våren 2023 och prognosen för var 
uppföljning försämrats visar att de åtgärder styrelsen beslutade om i mitten av 
november kom allt för sent för att på allvar bromsa underskottet. Erfarenheten är 
att styrelsen betydligt tidigare under året bör agera i det fall man ser negativ 
avvikelse i prognosen.”’ 

Beata Allen (C) yrkar bifall till kommunstyrelsens förslag till beslut.  

Beslutsgång 
Ordföranden ställer proposition på kommunstyrelsens förslag till beslut och 
finner att kommunfullmäktige beslutar att godkänna Årsredovisning 2023 med 
sammanställd redovisning av kommunkoncernen. 

Ordföranden ställer proposition på Jimmy Ekströms (L) yrkande och finner att 
kommunfullmäktige avslår tilläggsyrkandet.  

Omröstning begärs  
Kommunfullmäktige godkänner följande propositionsordning: Ja-röst för avslag 
till tilläggsyrkandet. Nej-röst för bifall till tilläggsyrkandet.  
Kommunfullmäktige beslutar således med 19 ja-röster och 16 nej-röster att avslå 
Jimmy Ekströms (L) tilläggsyrkande. 

Beslutsunderlag  
Tjänsteskrivelse, 2024-03-01 
Årsredovisning 2023 Aneby kommun 
Protokollsbeslut kommunstyrelsen, 2024-03-11 
Revisionsberättelse  
Revisionsrapport 
      

Beslutet skickas till 
Ekonomichef 
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Omröstningslista 1. Kommunfullmäktige 2024-04-29 
 

 
 Ledamöter Parti  Tjänstgörande ersättare Ja Nej Avstår 

Beata Allen C  X   

Paul Brinkmann C  X   

Tobias Kreuzpointner C  X   

Gudrun Andersson C Inga-Lill Lindh X   

Lars-Erik Fälth C  X   

Jan-Olof Persson C  X   

Jan Andersson C  X   

Arijana Jazic S Sune Svensson X   

Niklas Lindberg S  X   

Tommy Gustafsson S  X   

Annki Stark S  X   

Torbjörn Adolfsson S  X   

Lena Valencia S  X   

Fredrik Bodin S  X   

Maria Lundblom Bäckström KD  X   

Irene Oskarsson KD  X   

Jörgen Swärd KD  X   

Caroline Wittrin KD  X   

Pia Eliasson V   X  

Mats Hansson M   X  

Joakim Ember M Ulrik Isleborn  X  

Caroline von Wachenfelt M   X  

Jonathan Jansson M Mikael Jansson  X  

Christian Berntö M   X  

Yvonne Bäckelid M   X  

Anita Walfridsson M   X  

Kristin Apsey SD   X  

Kent Ohlsson SD Peter Lindsgård  X  

Peter Sörensson SD   X  

Gerald Apsey SD   X  

Anders Wennblad SD   X  

Gabriel Soldan SD   X  

Anna Ekström L Jimmy Ekström  X  

Johanna Bladelius L   X  

Birgitta Svensson S  X   

Summa 19 16  
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 55 Beviljande av ansvarsfrihet för 
kommunstyrelsen 
Dnr KS 2024/1 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att bevilja kommunstyrelsen ansvarsfrihet för 2023. 

Jäv 
På grund av jäv deltar inte Beata Allen (C), Paul Brinkmann (C), Tobias 
Kreuzpointner (C), Sune Svensson (S), Tommy Gustafsson (S), Annki Stark (S), 
Maria Lundblom Bäckström (KD), Caroline Wittrin (KD), Pia Eliasson (V), Mats 
Hansson (M), Mikael Jansson (M), Christian Berntö (M), Yvonne Bäckelid (M), 
Anita Walfridsson (M), Kristin Apsey (SD), Gerald Apsey (SD), Gabriel Soldan 
(SD), Jimmy Ekström (L) och Birgitta Svensson (S) i handläggning eller beslut i 
ärendet. 

Ärendebeskrivning  
Beviljande av ansvarsfrihet för kommunstyrelsen. Revisorerna tillstyrker att 
kommunstyrelsen beviljas ansvarsfrihet. 

Yrkanden 
Ulrik Isleborn (M) yrkar att kommunstyrelsen inte ska beviljas ansvarsfrihet för 
2023. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställer proposition på ändringsyrkandet och finner att Ulrik 
Isleborns (M) yrkande avslås.  

      

Beslutet skickas till 
Ekonomichef 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 56 Beviljande av ansvarsfrihet för 
samhällsbyggnadsnämnden och valnämnden 
Dnr KS 2024/1 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att bevilja samhällsbyggnadsnämnden ansvarsfrihet för 2023.  
att bevilja valnämnden ansvarsfrihet för 2023. 

Jäv 
På grund av jäv deltar inte Lars-Erik Fälth (C), Jan Andersson (C), Niklas 
Lindberg (S), Annki Stark (S), Irene Oskarsson (KD), Ulrik Isleborn (M), Mikael 
Jansson (M), Anders Wennblad (SD) och Jimmy Ekström (L) i handläggning eller 
beslut i ärendet. 

Ärendebeskrivning  
Beviljande av ansvarsfrihet för samhällsbyggnadsnämnden och valnämnden. 
Revisorerna tillstyrker att nämnderna beviljas ansvarsfrihet. 

      

Beslutet skickas till 
Ekonomichef 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 57 Medborgarförslag: Om gokartbana i 
Aneby 
Dnr KS 2024/93 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att ställa sig bakom upprättat svar på medborgarförslag om gokartbana i Aneby, 
samt 

att medborgarförslaget med detta avslås. 

Ärendebeskrivning  
Ett medborgarförslag om en gokartbana i Aneby inkom till kommunen den 4 
februari 2024. Kommunfullmäktige lämnade den 26 februari 2024 vidare 
medborgarförslaget till kommunstyrelsen för beredning. 

I medborgarförslaget skrivs att det skulle vara roligt med en gokartbana inomhus 
och utomhus i Aneby. Den föreslås byggas där den gamla utomhusbowlingen låg 
för längesedan, nära kretsloppsgården. 

I förslaget till svar konstateras att medborgarförslaget ligger väl i linje med 
kommunens arbete för aktiv och meningsfull fritidssysselsättning och ett rikt liv 
för våra invånare. Att anlägga och etablera en gokartbana är dock inget ansvar 
eller en fråga som faller inom ramen för kommunens uppdrag. Däremot är Aneby 
kommun positiv till ett sådant initiativ, om det går att hitta en lämplig plats i 
kommunen för en gokartbana, och att de tillstånd som krävs för att bedriva en 
sådan verksamhet kan beviljas. 

Med hänvisning till ovanstående föreslås att medborgarförslaget avslås. 

Yrkanden 
Beata Allen (C) yrkar bifall till kommunstyrelsens förslag till beslut.  

Beslutsunderlag  
Medborgarförslag, 2024-02-04  
Tjänsteskrivelse, 2024-03-01  
Förslag till svar på medborgarförslag, 2024-03-01 
Protokollsbeslut kommunstyrelsen, 2024-03-25 
      

Beslutet skickas till 
Förslagsställaren 
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Dnr KS 2024/93 

Mattias Ram  

Svar på medborgarförslag om gokartbana i Aneby 

Tack för ditt medborgarförslag! 

Kommunfullmäktige har mottagit ditt medborgarförslag om etablering 

av en gokartbana i Aneby tätort. 

I medborgarförslaget skrivs att det skulle vara roligt med en gokartbana 

inomhus och utomhus i Aneby. Det föreslås att den ska byggas där den 

gamla utomhusbowlingen låg för längesedan, nära kretsloppsgården. 

Medborgarförslaget ligger väl i linje med kommunens arbete för aktiv 

och meningsfull fritidssysselsättning och ett rikt liv för våra invånare. För 

kommunen är det viktigt att det ska finnas ett brett spektrum av 

aktiviteter, tillgängliga både utom och inom föreningslivet. 

Att anlägga och etablera en gokartbana är dock inget ansvar eller en fråga 

som faller inom ramen för kommunens uppdrag. Däremot är Aneby 

kommun positiv till ett sådant initiativ, om det går att hitta en lämplig 

plats i kommunen för en gokartbana och att de tillstånd som krävs för 

att bedriva en sådan verksamhet kan beviljas.  

Med hänvisning till ovanstående avslås medborgarförslaget. 

Kommunfullmäktige 

Birgitta Svensson 

Kommunfullmäktiges ordförande 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 58 Motion: Angående arbetsskor till personal 
inom vård- och omsorg 
Dnr KS 2023/164 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att anse motionen vara besvarad. 

Ärendebeskrivning  
Vänsterpartiet har genom Pia Eliasson den 21 april 2023 lämnat in en motion till 
kommunfullmäktige med följande yrkande; 

- Att kommunens personal inom vård- och omsorg förses med gratis 
arbetsskor. 

Aneby kommun tog 2022 beslut om att fokusera på hälsofrämjande insatser. Som 
ett led i arbetet antog kommunstyrelsen den 16 januari 2023 en strategisk 
inriktning avseende Aneby kommuns arbete med en hälsofrämjande arbetsplats. 
Friska, nöjda och glada medarbetare som trivs med sitt arbete ger ett stort 
mervärde och framgång.  

I samband med att kommunstyrelsen fattade beslut om strategisk inriktning gav 
allmänna utskottet den 23 januari 2023 kommundirektören i uppdrag att ta fram 
förslag på potentiella förmåner för anställda i Aneby kommun som kan bidra till 
att stärka Aneby kommuns varumärke som attraktiv arbetsgivare. Arbetsskor 
ingick som en förmån att utreda. Utredningen resulterade i att allmänna utskottet i 
maj föreslog kommunstyrelsen att fatta beslut om att tillföra medel under 2023 för 
att möjliggöra förmånen arbetsskor inom vissa verksamheter inom sociala 
avdelningen. Kommunstyrelsens fattade beslut enligt utskottets förslag. 
Satsningen finansierades genom kommunstyrelsens oförutsedda medel. 

Förmånen fria arbetsskor infördes under 2023 för tillsvidareanställd 
omsorgspersonal inom kommunens äldrevård och boenden; Antuna, Rosenborg 
(inklusive korttids/rehab), Gruppbostad Lundmarksgatan, Servicebostad 
Storgatan, korttids Vallmon samt hemtjänst. Under 2023 beviljades sociala 
avdelningen statliga medel från återhämtningsbonusen. Delar av bonusen 
användes för att finansiera arbetsskor för hemtjänstens personal.   

I beslut om rambudget för 2024 ingick öronmärkta medel för arbetsskor inom 
sociala avdelningen. Under början av 2024 kommer arbetsskor som förmån 
införas för tillsvidareanställd vård- och omsorgspersonal inom resterande delar av 
sociala avdelningens verksamheter. 

Yrkanden 
Beata Allen (C) och Pia Eliasson (V) yrkar bifall till kommunstyrelsens förslag till 
beslut.  

Beslutsunderlag  
Motion, 2023-04-21 
Tjänsteskrivelse, 2024-03-10 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 
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Protokollsbeslut allmänna utskottet, 2024-03-11 
      

Beslutet skickas till 
Motionsställaren 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 59 Riktlinje för serveringstillstånd och tillsyn 
enligt alkohollagen 
Dnr KS 2021/77 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att upphäva riktlinje för serveringstillstånd, 

att upphäva riktlinje för tillsyn enligt alkohollagen. 

Ärendebeskrivning  
Folkhälsomyndigheten har tagit fram en vägledning som stöd för framtagande av 
kommunala riktlinjer avseende alkoholservering. Detta för att skapa 
förutsägbarhet och likabehandling vid bedömningar av ärenden inom 
alkoholområdet som hanteras av landets kommuner. Genom riktlinjerna kan 
kommunerna både förmedla vad som gäller enligt alkohollagen och anslutande 
föreskrifter, och tydliggöra vilka hänsyn till lokala förhållanden de tar när de 
prövar serverings- eller provsmakningstillstånd. 

Vid framtagandet av förslag till reviderad riktlinje för serveringstillstånd och tillsyn 
enligt alkohollagen (2010:1622) har utgångspunkten varit folkhälsomyndighetens 
vägledning. 

För att tydliggöra och förenklar handläggning avseende serveringstillstånd och 
tillsyn föreslås en riktlinje innefatta båda dessa områden. Därtill föreslås att 
riktlinjen kompletteras med ett separat styrdokument för avgifter kopplade till 
serveringstillstånd och tillsyn. Således finns inget krav på revidering av riktlinjen 
årligen. 

Beslutsunderlag  
Riktlinje serveringstillstånd, 2023-09-25 
Riktlinje tillsyn enligt alkohollagen, 2023-09-25 
Upprättad riktlinje för serveringstillstånd och tillsyn 2024 
Tjänsteskrivelse, 2024-02-14 
Protokollsbeslut kommunstyrelsen, 2024-03-05 
      

Beslutet skickas till 
Socialchefen 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 60 Avgifter för serveringstillstånd och tillsyn 
av serveringsställen 
Dnr KS 2023/317 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att anta reviderade avgifter för handläggning av serveringstillstånd och tillsyn av 
serveringsställen enligt upprättat förslag. 
 
Ärendebeskrivning  
Aneby kommun reviderade senast sina avgifter för tillstånd och tillsyn enligt 
alkohollagen efter prisbasbeloppet för 2023 (52 500 kr).  

I samband med översyn och uppräkning av avgifterna efter aktuellt prisindex för 
kommunal verksamhet (PKV) föreslår Sociala avdelningen ytterligare några 
förändringar och tillägg i avgifterna.  

Handläggningen rörande serveringstillstånd och tillsyn är avgiftsfinansierad och 
skall inte belasta den skattefinansierade verksamheten i kommunen enligt de 
förarbeten som ligger till grund för alkohollagen 

I cirkulär 10:77 utfärdat av Sveriges kommuner och Regioner framgår att:  
Kommunen får enligt 8 kap. 10 § i lagen ta ut avgift för tillståndsprövningen. Med 
prövning avses alla de typer av prövningar som kan bli aktuella såsom exempelvis 
stadigvarande tillstånd, tillfälligt serveringstillstånd eller tillstånd för att anordna 
provsmakning av alkoholdrycker för enstaka period. I begreppet prövning ingår 
också enligt förbundets åsikt även kommunens godkännande av den lokal som för 
varje tillfälle ska anmälas till kommunen av den som har stadigvarande 
serveringstillstånd till att bedriva cateringverksamhet. Kommunen får även ta ut 
avgift för tillsyn enligt 9 kap. av den som har serveringstill stånd och av den som 
bedriver anmälningspliktig detaljhandel med eller servering av folköl. För att 
kommunen ska kunna ta ut avgifter för kontrollen krävs att kommunfullmäktige 
beslutar om en taxa. 

När det gäller principer för avgiftssättningen finns inga särskilda regler i 
alkohollagen utan kommunallagens (KL) bestämmelser om 
självkostnadsprincipen, likställighetsprincipen och förbudet mot retroaktivt 
verkande beslut gäller vid fastställande av taxan. 

Förslag till nya avgifter och förändringar 
Stadigvarande tillstånd 
Aneby kommun tar ut avgift för ansökan av stadigvarande tillstånd och för 
utvidgat tillstånd. Förslagsvis ska även avgift tas ut för ändringar i befintligt 
tillstånd som innefattar exempelvis catering och pausservering samt för särskilt 
serveringstillstånd för provsmakning vid tillverkningsställe. 
 
Tillfälliga tillstånd 
Nya poster inom denna kategori är tillfälligt tillstånd för pausservering eller 
provsmakning och Ombyggnad av serveringsställe.  
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 
Pausservering kan ske tillfälligt vid ett tillfälle eller exempelvis under en period av 
en uppsättning av en föreställning. Pausservering kan även ske stadigvarande. 
Prövningen vid pausservering är inte lika omfattande som vid ett tillfälligt 
serveringstillstånd till allmänheten eller stadigvarande till allmänheten, det finns 
exempelvis inget krav på kök eller matservering.  

Därmed föreslår förvaltningen att pausservering har en egen avgiftskategori. 

Anmälningsavgift 
De anmälningar som inkommer kring tillstånd bör vara förenade med en avgift.  
 
Påminnelseavgift 
Att ha ett serveringstillstånd innebär åtagande och skyldigheter. Alla med ett 
stadigvarande serveringstillstånd ska varje år lämna in uppgifter om försäljningen 
av alkohol, en så kallad restaurangrapport. Uppgifterna avser 
redovisningsperioden 1 januari–31 december. Vid slutet av året skickar den 
kommun där serveringsstället finns, en förtryckt restaurangrapport till de 
tillståndshavare som finns i kommunen. Rapporterna skickas sedan vidare till 
Folkhälsomyndigheten. Att bevaka att restaurangrapporterna kommer in tar 
resurser i anspråk och det är rimligt att avgift tas ut för påminnelse av försenad 
restaurangrapport. 

Timtaxa 
Timtaxan för 2024 är 1 184 kr.  

Beslutsunderlag  
Tjänsteskrivelse, 2023-10-18 
Ansökning- och tillsynsavgifter för serveringstillstånd 
Protokollsbeslut kommunstyrelsen, 2024-03-25 
      

Beslutet skickas till 
Sociala utskottet 
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KF § 61 Redovisning av obesvarade motioner och 
medborgarförslag 
Dnr KS 2024/53 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att godkänna redovisningen av obesvarade motioner och medborgarförslag. 

Ärendebeskrivning  
Till kommunfullmäktiges sammanträde i april och oktober redovisas obesvarade 
motioner och medborgarförslag. Enligt kommunfullmäktiges arbetsordning ska 
kommunen svara inom ett år. Det finns obesvarade motioner och obesvarade 
medborgarförslag att redovisa. 

Motioner 
Dnr och rubrik Parti Inkom Tilldelad 

KS 2023/247 
Angående minskning 
av antalet ledamöter i 
kommunfullmäktige 
och kommunstyrelsen 

Sverigedemokraterna 2023-09-15 Politiska 
administrationen 

KS 2023/287 
Angående införande av 
invånarbudget 

Vänsterpartiet 2023-10-20 Ekonomichef 

 
Medborgarförslag 
Dnr och rubrik Inkom Tilldelad 

KS 2023/328 Angående ny 
app för funktionsnedsatta 

2023-12-11 Socialchef 

KS 2023/304 Angående 
vakskydd vid badplatsen i 
Sunhultsbrunn 

2023-11-15 Teknisk chef/Samhällsbyggnadschef 

KS 2024/103 Angående 
trafikspegel i korsning 

2024-02-13 Samhällsbyggnadschef 

KS 2024/104 Angående 
förbudsskylt mot onödig 
bilkörning 

2024-02-13 Samhällsbyggnadschef 

 

Beslutsunderlag  
Tjänsteskrivelse, 2024-03-04 
Protokollsbeslut kommunstyrelsen, 2024-03-25 
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Beslutet skickas till 
Kommundirektör 
Avdelningschef kommunserviceavdelningen 
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KF § 62 Avsägelse politiskt uppdrag som ledamot 
i samhällsbyggnadsnämnden 
Dnr KS 2024/153 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att godkänna Carl Hermelins (SD) avsägelse från uppdrag som ledamot i 
samhällsbyggnadsnämnden. 

Ärendebeskrivning  
Carl Hermelin (SD) har inkommit med en avsägelse från sitt uppdrag som 
ledamot i samhällsbyggnadsnämnden. 

Beslutsunderlag  
Avsägelse politiskt uppdrag som ledamot i samhällsbyggnadsnämnden. 
      

Beslutet skickas till 
Samhällsbyggnadsnämnden 
Politiska administrationen 
Lön 
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KF § 63 Fyllnadsval politiska uppdrag som 
ledamot och ersättare i 
samhällsbyggnadsnämnden 
Dnr KS 2024/153 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att utse Anders Wennblad (SD) till ledamot i samhällsbyggnadsnämnden.  
att utse Malin Pettersson (SD) till ersättare i samhällsbyggnadsnämnden.  

Ärendebeskrivning  
Fyllnadsval politiska uppdrag som ledamot och ersättare i 
samhällsbyggnadsnämnden. 

      

Beslutet skickas till 
Valnämnden  
Politiska administrationen  
Lön 
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KF § 64 Anmälningsärenden 
 
Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att lägga informationen till handlingarna. 

Beslutsunderlag  
Jönköping KR 393-24 Slutligt beslut 2024-03-25 
Beslut efterträdarval KF 2807-2024 
Protokoll KS 2024-04-15 
Protokoll KS 2024-03-25 
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KF § 65 Svar på interpellation från Pia Eliasson 
(V) till KSO Beata Allen angående anpassning av 
lönerna inom kommunen till försörjningskravet i 
Sverige 
Dnr KS 2023/325 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att lägga informationen till handlingarna. 

Ärendebeskrivning  
Pia Eliasson (V) har lämnat in en interpellation till kommunstyrelsens ordförande 
anpassning av lönerna inom kommunen till försörjningskravet i Sverige. 

Kommunstyrelsens ordförande Beata Allen (C) besvarar interpellationen. 

Beslutsunderlag  
Interpellation från Pia Eliasson (V) till KSO Beata Allen angående anpassning av 
lönerna inom kommunen till försörjningskravet i Sverige. 
Svar interpellation om anpassning av löner Vänsterpartiet. 
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Från: Pia Eliasson
Till: Aneby Diariet KS
Ärende: Interpellation
Datum: den 6 december 2023 12:12:46

Interpellation ställd till KSO Beata Allen
2023-12-06
 
 
Interpellation angående anpassning av lönerna inom kommunen till
försörjningskravet i Sverige
 
Det är ingen nyhet att kommunalt anställda har avsevärt lägre löner än manligt
dominerade yrken och att man i Sverige anser att en bilmekaniker eller en
snickare är värd en betydligt högre lön än en undersköterska eller en
barnskötare, vilket är en skam för Sverige och ett hån mot våra barn gamla och
sjuka , som vi på detta vis värdesätter lägre än våra bilar eller byggnader.
 
Fr.o.m. 1/11 har regeringen fastslagit att minimilönen för försörjningskrav i
Sverige 27 360 kr/månad,
Detta är alltså vad regeringen anser att man måste tjäna för att kunna försörja
sig.
Många anställda inom kommunal verksamhet har en lön som understiger denna
lön.
Kan vi acceptera att Aneby kommun har anställda som inte kan försörja sig
själv.
 
Vi i vänsterpartiet  undrar,med stöd av ovanstående:
 
Hur många anställda finns det i Aneby Kommun som har en heltidslön som
understiger försörjningskravet?
 
Vad tänker Aneby kommun göra för de anställda som inte kan försörja sig själv?
 
Kommer Aneby kommun tillskjuta pengar för att samtliga anställda skall ha en
lön som minst motsvarar försörjningskravet i Sverige?
 
 
För Vänsterpartiet
Pia Eliasson 

Skickat från Outlook för iOS
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2024-05-02 

 
 

Svar på interpellation angående anpassning av lönerna inom kommunen till 
försörjningskravet i Sverige 

Vänsterpartiet i Aneby har genom Pia Eliasson ställt interpellation, daterad  
den 6 december, till kommunstyrelsens ordförande Beata Allen, Centerpartiet. 

Fråga 

Hur många anställda finns det i Aneby Kommun som har en heltidslön som understiger 
försörjningskravet? 
 
Svar 
Aneby kommun har 176 tillsvidareanställda samt månadsanställda medarbetare med lägre 
lön än minimilönen för försörjningskravet (27 360 kronor).  

 
Fråga 

Vad tänker Aneby kommun göra för de anställda som inte kan försörja sig själv? 
 
Svar 

Aneby kommun som arbetsgivare behöver alltid vara konkurrenskraftiga vid lönesättning.  
 
Det finns hjälp att få i samhället om man behöver stöttning för att se över sin ekonomi.  
Socialtjänstlagen reglerar rätten till bistånd om en person inte själv kan försörja sig. Aneby 
kommun har riktlinjer för bedömning av ekonomiskt bistånd. 
 
 
Fråga 

Kommer Aneby kommun tillskjuta pengar för att samtliga anställda skall ha en lön som minst 
motsvarar försörjningskravet i Sverige? 

Svar 

Nej, det svarar inte upp till god ekonomisk hushållning av kommunala medel. 

En höjning av medarbetarnas löner till minimilönen för försörjningstalet skulle kosta 
kommunen 729 000 kronor (inkl. PO) per månad, vilket ger ett årsbelopp på knappt 8,8 
miljoner kronor. 

 

Beata Allen 
Kommunstyrelsens ordförande 
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KF § 66 Svar på interpellation från Pia Eliasson 
(V) till KSO Beata Allen angående säker miljö för 
patienter inom äldreomsorgen m.fl. 
Dnr KS 2023/326 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att lägga informationen till handlingarna. 

Ärendebeskrivning  
Pia Eliasson (V) har lämnat in en interpellation till kommunstyrelsens ordförande 
angående säker miljö för patienter inom äldreomsorgen och andra verksamheter. 

Kommunstyrelsens ordförande Beata Allen (C) besvarar interpellationen. 

Beslutsunderlag  
Interpellation från Pia Eliasson (V) till KSO Beata Allen angående säker miljö för 
patienter inom äldreomsorgen m fl.  
Svar interpellation Säker miljö Vänsterpartiet. 
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Från: Pia Eliasson
Till: Aneby Diariet KS
Ärende: Interpellation
Datum: den 6 december 2023 15:57:50
Bilagor: Image.png

Interpellation ställd till Beata Allen KSO 
2023-12-06

 
 
Interpellation angående säker miljö för patienter inom äldreomsorgen m.fl.

 
Enligt uppgift krävs inte utdrag ur brottsregistret för alla medarbetare som har kontakt med medborgare i sitt arbete inom Aneby
Kommun, endast för de som arbetar inom funktionshinderomsorg och psykiatri. 
Detta skulle i så fall innebära att risken finns att man anställer personal som har en kriminell bakgrund och som skulle kunna utgöra
ett hot mot omsorgstagare m.fl.
Självklart finns denna risk vid varje anställning, många brottslingar, eller potentiella brottslingar,  är ostraffade, men genom att kräva
registerutdrag från alla anställda som har kontakt med medborgare i sitt arbete skulle risken minska

 
Vänsterpartiet undrar därför:

 
Kräver kommunen utdrag från brottsregistret från samtliga anställda som har kontakt med medborgare i sitt arbete?
Om inte, kommer man att införa detta krav?
Om inte, varför?

 
För Vänsterpartiet
Pia Eliasson

Skickat från Outlook för iOS

36

mailto:pia.eliasson@aneby.se
mailto:ks@aneby.se
https://aka.ms/o0ukef



 

   

2024-05-02 

 
 

Svar på interpellation angående säker miljö för patienter inom äldreomsorgen 
med flera 

Vänsterpartiet i Aneby har genom Pia Eliasson ställt interpellation, daterad  
den 6 december, till kommunstyrelsens ordförande Beata Allen, Centerpartiet. 

Fråga 

Kräver kommunen utdrag från brottsregistret från samtliga anställda som har kontakt med medborgare i 
sitt arbete?  
 
Svar 

Nej, inte från samtliga anställda. Däremot görs registerkontroll inför anställning på 
samtliga nya medarbetare inom skol- och fritidsverksamhet, på samtliga nya medarbetare 
som arbetar med barn- och unga inom myndighetsenheten samt andra verksamheter där 
medarbetare har regelbundet kontakt med barn och unga. 

 

Fråga 

Om inte, kommer man att införa detta krav?  

Svar 

Det finns ett behov av ett utökat användande av registerkontroller i samband med 
rekrytering, men Aneby kommun bör följa Sveriges Kommuner och Regioners 
rekommendation att invänta tillämpbar lagstiftning inom området.  

 

Fråga 

Om inte, varför? 

Svar 

Det nuvarande rättsläget rörande begäran om utdrag från belastningsregistret är för 
nuvarande komplicerat och oklart utan någon direkt rättslig praxis att hänvisa till. Det 
finns olika tolkningar och rättsliga ståndpunkter som skapar en osäkerhet kring hur 
Aneby kommun kan tillämpa registerkontroller på ett rättssäkert och juridiskt korrekt sätt.  
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Arbetsgivaren kan begära registerkontroll i samband med rekrytering i tre olika typer av 
fall:  

Obligatorisk registerkontroll 

Här har arbetsgivaren en rättslig skyldighet att begära in registerutdrag inför en 
anställning, enligt exempelvis skollagen. Här görs registerkontroller inför anställning idag 
på samtliga nya medarbetare inom skol- och fritidsverksamhet. 

Fakultativ registerkontroll 

Här har arbetsgivaren rättsligt stöd för att begära in registerutdrag, men har ingen 
skyldighet. Detta enligt lagen om registerkontroll av personer som ska arbeta med barn. 
Här görs registerkontroll inför anställning idag på samtliga nya medarbetare som arbetar 
med barn- och unga inom myndighetsenheten samt andra verksamheter där medarbetare 
har regelbundet kontakt med barn och unga.  

Informell registerkontroll 

Här finns inget rättsligt stöd, men inte heller något utryckt hinder. Det råder ett oklart 
rättsläge där frågan gäller huruvida informell registerkontroll strider mot regeringsformen 
(1974:152, 2 kap. 6 § 2st), lagen om den europeiska konventionen om skydd för de 
mänskliga rättigheterna (1994:1219, artikel 8.1) eller GDPR (artikel 5-6). Regeringen har 
aviserat utredning i frågan för lagstiftning för informell registerkontroll. Sveriges 
Kommuner och Regioner (SKR) avråder arbetsgivaren från att göra informell 
registerkontroll tills lagstiftning är tillämpbar.  

 

Beata Allen 
Kommunstyrelsens ordförande 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 67 Svar på interpellation från Jimmy Ekström 
(L) till kommunstyrelsens ordförande om ofrivillig 
ensamhet 
Dnr KS 2024/110 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att lägga informationen till handlingarna. 

Ärendebeskrivning  
Jimmy Ekström (L) har lämnat in en interpellation till kommunstyrelsens 
ordförande om ofrivillig ensamhet.  
 
Kommunstyrelsens ordförande Beata Allen (C) besvarar interpellationen. 

Beslutsunderlag  
Interpellation från Jimmy Ekström (L) till kommunstyrelsens ordförande om 
ofrivillig ensamhet. 
Svar interpellation om ensamhet Liberalerna. 
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Fullmäktige 2023-02-26 

interpellation 

 

Interpellation från Liberalerna i Aneby 

Till kommunstyrelsens ordförande Beata Allen (C) 

 

Hur går det med nollvisionen mot ofrivillig ensamhet? 
2018-02-26 beslutade Aneby kommun på initiativ av Liberalerna att anta en 
nollvision för att på sikt undanröja ofrivillig ensamhet. 

I den motion om en nollvision som Liberalerna 2017 lämnade in, framfördes 
argument för att aktivt försöka begränsa ofrivillig ensamhet och socialt 
utanförskap, framförallt då ensamhet medför en faktiskt ökad risk för såväl 
fysisk som psykisk ohälsa. 

När nollvisionen slogs fast var beskedet samfällt att frågan hade hög prioritet 
och att man inom både socialtjänst och skola aktivt arbetade med frågan. 

Sedan 2018 ser vi en trend där den ofrivilliga ensamheten i samhället generellt 
verkar öka snarare än minska. När flera andra parametrar pekar år ”rätt” håll i 
vårt län är den ofrivilliga ensamheten något som utvecklas negativt. I skolan ser 
vi också att ohälsa och utanförskap snarare ökar än minskar då inte minst unga 
kvinnor och flickor beskriver en över tid ökande utsatthet. 

När vi nu är en bit in på 2024 är det läge att utvärdera och granska det arbete 
som utförts i vår kommun för att komma närmare nollvisionens mål. I ett läge 
där den ansträngda ekonomin allt oftare förs på tal är det än viktigare att vi 
värnar det arbete som förebygger ohälsa och utanförskap. 

 

Jag ställer därför följande frågor till kommunstyrelsens ordförande: 

 

- Är din bild att den ofrivilliga ensamheten minskat eller ökat i Aneby sedan 
2018? 

- Anser du att Aneby kommun idag har en tillfredställande strategi för att 
motverka ofrivillig ensamhet? 
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Fullmäktige 2023-02-26 

interpellation 

- Ser du behov av ytterligare åtgärder för att bidra till att vi kommer närmare 
nollvisionens mål?  

 

 

Aneby 2024-02-26 

För Liberalerna i Aneby – Jimmy Ekström 
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Svar på interpellation angående ofrivillig ensamhet 

Liberalerna i Aneby har genom Jimmy Ekström ställt interpellation, daterad den 
26 februari, till kommunstyrelsens ordförande Beata Allen, Centerpartiet. 

Fråga 

Är din bild att den ofrivilliga ensamheten minskat eller ökat i Aneby sedan 2018? 
 
Svar 
Det finns olika källor att inhämta information om hur den upplevda ofrivilliga 
ensamheten ser ut i Aneby kommun.  

Vid de årliga brukarundersökningarna som genomförs inom särskilt boende äldre och 
inom hemtjänst ställs frågor om upplevelsen av ofrivillig ensamhet. Svaren varierar något 
från år till år, dock går att utläsa en minskad upplevelse av ofrivillig ensamhet på särskilt 
boende sedan 2018. Däremot är bilden annorlunda vad gäller enkätsvar från brukare med 
hemtjänstinsatser. Här kan utläsas en ökning från samma år. Noteras bör att svaren från 
2022 redovisar en kraftig minskning av upplevelsen, men att den 2023 åter steg till högre 
nivåer. Aneby kommun ligger i nivå med riket i stort. 

Pensionärsorganisationerna, PRO, SPF och SKPF startade ett projekt 2020 för att få en 
lägesbild men även för att etablera kontakt med äldre som upplevde ofrivillig ensamhet 
och som gärna ville ha stöd och hjälp av andra. Projektet var en nationell satsning och har 
genomförts även i Aneby kommun. Bedömningen utifrån de besök som genomfördes var 
att den upplevda ensamheten inte var stor. Märk dock att besöken inte var heltäckande 
och enbart inriktade till personer över 90 år. Representanter från den kommunala 
förvaltningen bjöds in lokalt för att delta i projektet. 

 
Fråga 

Anser du att Aneby kommun idag har en tillfredställande strategi för att motverka ofrivillig ensamhet? 
 
Svar 

Det pågår en rad insatser för att minska den ofrivilliga ensamheten, både i egen 
kommunal regi och i samverkan med andra aktörer. Detta är ett arbete som inte får 
stanna av, vi behöver ständigt följa upp effekten och träffsäkerheten av de aktiviteter och 
åtgärder som genomförs. I arbetet med Nära vård sker en allt större utveckling av 
åtgärder som kan stärka och förbättra ett preventivt arbete för invånarnas hälsa och 
välbefinnande. Fokus kommer att stärkas ytterligare på preventivt och hälsocentrerat 
arbete såväl individuellt som i olika grupper. Den nya Socialtjänstlagen, tillsammans med 
utvecklingen utifrån Nära vård, förstärker kommunens ansvar att jobba än mer preventivt 
i samverkan med andra.  
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I linje med den strategiska planen och i verksamhetsplaner som nu genomförs finns goda 
förutsättningar att fånga upp fler personer för att motverka ofrivillig ensamhet. Det är 
särskilt angeläget att även skapa mötesplatser utanför Aneby tätort, vilket är något som 
planeras genomföras under 2024. Dessa aktiviteter bör med fördel genomföras i 
samverkan med andra aktörer. 
 
I dag genomförs en variation av aktiviteter; Druvans mötesplats, Gula villan, väntjänst, 
aktiviteter inom särskilt boende, sociala insatser, hemtjänsten och hälsocenter. 
 
Det pågår ett utvecklingsarbete för att möta upp behovet av aktiviteter riktade till 
målgruppen vuxna med psykisk ohälsa och som upplever ofrivillig ensamhet. Inom 
sociala avdelningen i samverkan undersöks bland annat möjligheterna till att starta upp en 
verksamhet efter inspiration av Stöd och återhämtningscenter som finns i Eksjö. 

 
 
 
Fråga 

Ser du behov av ytterligare åtgärder för att bidra till att vi kommer närmare nollvisionens mål?  
Svar 

Den upplevda ensamheten ska tas på största allvar och är ett område att uppmärksamma 
på alla sätt som är möjligt. Vi vet att den ofrivillig ensamheten kan ge negativa effekter 
både på den psykisk och fysisk hälsan. Även då ett stort antal olika åtgärder och 
samverkansformer finns på plats finns ett behov av att fortsätta utveckla arbetet med att 
motverka ofrivillig ensamhet i alla åldrar.  

Aneby kommun ska ta tillvara på de möjligheter som finns vad gäller tillgång till 
ytterligare finansiering för att kunna stärka upp och utveckla det arbete som pågår. 
Statsbidrag har bland annat sökts för projekt som syftar till att stödja och underlätta för äldre 
att delta i sociala och hälsofrämjande aktiviteter med likasinnade inom sitt intresseområde. Projekten 
som finansieras med dessa medel ska omfatta personer som har hemtjänstinsatser eller 
bor på särskilt boende. 

 

Beata Allen 
Kommunstyrelsens ordförande 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 68 Svar på interpellation från Jimmy Ekström 
(L) till kommunstyrelsens ordförande om stöd till 
barn och unga 
Dnr KS 2024/135 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att lägga informationen till handlingarna. 

Ärendebeskrivning  
Jimmy Ekström (L) har lämnat in en interpellation till kommunstyrelsens 
ordförande om stöd till barn och unga.  

Kommunstyrelsens ordförande Beata Allen (C) besvarar interpellationen. 

Beslutsunderlag  
Interpellation från Jimmy Ekström (L) till kommunstyrelsens ordförande om stöd 
till barn och unga. 
Svar interpellation om stöd till barn och unga Liberalerna. 
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Interpellation till KF april 2024 

 

Interpellation från Liberalerna i Aneby 

 

 

Avseende barns- och ungas möjlighet till stöd  

Man kan i Aneby kommun liksom på många andra håll i vår omvärld konstatera att allt fler unga 
uttrycker en ökande ohälsa. Inte minst den psykiska hälsan visar en negativ trend när unga skattar 
sitt mående.  

Tyvärr kan man konstatera att hälsoklyftan mellan pojkar och flickor består eller till och med ökar då 
flickor i betydligt högre grad upplever psykisk ohälsa. 

I smålandstidningen kunde man läsa två artiklar på detta tema där det i den ena berättades att 
belastningen på kommunens kuratorer är hög och tiderna fylls, i den andra artikeln redogjordes för 
vad som i alla fall i rubriken skulle ses som en satsning på ungas hälsa. 

Spontant känns det ju precis rätt med en sådan satsning när ohälsan beskrivs öka, men bortom 
rubriken när man läser i artikeln är det mer oklart huruvida det är en satsning från kommunens sida. 
Det handlar snarare om att sammanställa information om vart barn- och unga kan vända sig för att få 
stöd - förutom hos kommunen. Man hänvisar till BRIS, Rädda barnen, killar.se mfl organisationer som 
elever och föräldrar kan chatta med eller ringa till utanför skoltid. Däremot framgår inte huruvida 
Aneby kommun avser delta med någon egen insats för att ytterligare satsa på de unga som är i behov 
av tex samtalsstöd. 

 

Fråga till kommunstyrelsens ordförande: 

- Anser du och den politiska majoriteten att Aneby kommun har en tillräcklig resurs och strategi för 
att möta barns och ungas behov av samtalsstöd? 

- På vilket sätt ser du att stöd från kommunens sida till barn- och unga samt deras familjer kan 
utvecklas för att förekomma och förebygga den nu ökande upplevda ohälsan? 

 

 

För Liberalerna i Aneby  –  Jimmy Ekström 

  ---------------------------------- 
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Svar på interpellation angående stöd till barn och unga 

Liberalerna i Aneby har genom Jimmy Ekström ställt interpellation, daterad april 
2024, till kommunstyrelsens ordförande Beata Allen, Centerpartiet. 

Fråga 

Anser du och den politiska majoriteten att Aneby kommun har en tillräcklig resurs och strategi för att 
möta barns och ungas behov av samtalsstöd? 
 
Svar 
När det kommer till förebyggande insatser kommer det förmodligen alltid att finnas 
behov för ytterligare resurser. Dock har vi under senare tid kunnat göra förstärkningar på 
olika sätt. Det finns en strategi för att möte barn och ungas behov av samtalsstöd. Detta 
är ett arbete som inte får stanna av, vi behöver ständigt följa upp effekten och 
träffsäkerheten av de aktiviteter och åtgärder som genomförs.  

Inom Aneby kommuns grundskolor arbetar elevhälsan både främjande, förebyggande och 
åtgärdande. För att inte enbart hamna i en åtgärdande verksamhet har elevhälsan utökats 
under de senaste två åren. 

En satsning har gjorts där elevhälsan identifierat att barn och unga behöver någon att 
samtala med även efter skoltid. Därav gjordes en sammanställning av de tjänster som 
finns och som bedöms pålitliga. Dessa har tillgängliggjorts för eleverna så att de på ett 
enkelt sätt kan kontakta dessa organisationer och samtalsstöd efter skoltid. 

Elevhälsans medarbetare kommer också att utbildas i första hjälpen i psykisk hälsa. 

Idag har skolan i Aneby kommun 853 elever. Inom organisationen för elevhälsan finns 
180% kurator och 240 % skolsköterska. Elevhälsan har utökat antalet skolsköterskor för 
att täcka en god grundbemanning. Utmaningen för Aneby kommun handlar inte om 
antalet elever utan antalet skolenheter, vilket ger svårigheter att arbeta i samverkan med 
respektive skola för att stärka det systematiska kvalitetsarbetet.  

Tidiga förebyggande insatser är viktiga. Vi vet att den psykiska hälsan påverkas av de 
basala faktorerna som sömn, kost och motion. Detta ser vi även tydligt i 
ungdomsbarometern. Skolsköterskorna upptäcker även detta vid sina hälsosamtal redan 
från en tidig ålder. 

Utöver de lagstadgade hälsobesöken (F-klass, åk 2, åk 4 och åk 8) görs även andra 
hälsobesök/kontroller. 

Vi vet också att våra unga påverkas av sociala medier och de ideal som man matas med 
där. Kroppsfixeringen går långt ner i åldrarna. Här är ett samarbete med hemmen av stor 
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vikt. Elevhälsan hamnar lätt i åtgärdande insatser och vi ser ett stort behov av en utökad 
samverkan med socialtjänsten i det främjande och förebyggande arbetet.  

Ofta definierar vi psykisk hälsa utifrån WHO:s definition som är satt utifrån ett 
vuxenperspektiv: välbefinnande, självförverkligande, förmåga att hantera motgångar samt 
producera och bidra till samhället.  

För barn i åldrarna ett till fem år kan psykisk hälsa i stället beskrivas som ett samspel i 
familj, omgivning och kultur där de ska kunna uttrycka och reglera känslor, forma trygga 
relationer, umgås med andra samt utforska och lära. Detta är också grunden i förskolans 
arbete. Vi har en mycket hög andel av barn mellan ett och fem år som är i våra förskolors 
verksamheter. I forskning har man sett att utomhusvistelser främjar psykisk hälsa. Flera 
av Aneby kommuns förskolor arbetar med att utveckla utomhuspedagogiken och 
använder lärmiljöer runt om förskolorna.  

Genom fritidsledarens uppdrag både inom skolans kontext och utanför i form av 
aktiviteter efter skoltid ges förutsättningar att fånga upp de ungdomar som saknar ett 
naturligt socialt sammanhang. Detta arbete kommer kunna ske i större utsträckning då 
fritidsgården öppnar. I detta sammanhang kommer även personal från sociala 
avdelningens öppenvård att finnas med som samverkanspartner. 

Kommunen har sedan tidigare gett utökade resurser till barn- och utbildningsavdelningen 
för att arbeta förebyggande genom FUA- framtid för unga i Aneby. FUA har arbetat med 
unga mellan 12-19 år och sedan 2022 ingår barn och unga från 10 år i arbetet. FUA 
arbetar med riktade insatser för att främja ungas möjlighet till goda studieresultat som ska 
stödja ungas väg till självförsörjning. 

 
Fråga 

På vilket sätt ser du att stöd från kommunens sida till barn- och unga samt deras familjer kan utvecklas 
för att förekomma och förebygga den nu ökande upplevda ohälsan? 
 
Svar 

Vi bör hålla i den utökning vi har gjort av elevhälsan och förstärka i de delar som krävs. 
Detta för att verkligen kunna jobba förebyggande och räcka till i alla enheter. Även 
pedagogerna i skolan arbetar förebyggande för att främja den psykiska hälsan. 
Pedagogerna är de som är närmast våra elever. 

Vi följer skolfrånvaron noga för att tidigt sätta in åtgärder för att främja skolnärvaro. En 
skyddsfaktor mot psykisk ohälsa är en god och kontinuerlig skolgång. 

Vi har flera goda exempel i våra grundskolor. 

Tallbackaskolan arbetar med ”Vara nere”- ett koncept framtaget i samarbete med Mind. 
Mind är en ideell förening som arbetar med psykisk hälsa. Tallbackaskolan har två lärare 
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som har gått utbildningen och hela skolan har under läsåret 23/24 arbetat tillsammans 
med ”Vara nere”. 

”Vara nere” bygger på att höja kunskapen om psykisk hälsa samt att ge verktyg för 
samtal. 

Parkskolan håller i sin rörelsesatsning och arbetar främjande i sitt värdegrundsarbete. 

På Sunhults skola och Vireda skola är lärarna utbildade i TMO och har utvecklat 
arbetssätt för att bland annat stärka elevernas kännedom om sina egna känslor och om 
vad som påverkar deras eget mående. TMO, traumamedveten omsorg, är ett 
forskningsbaserat förhållningssätt som ger kunskap och färdigheter för viktiga vuxna som 
i sin vardag möter barn och ungdomar som bär på erfarenheter av svåra och påfrestande 
händelser. 

Familjecentralernas arbete med föräldrastödsprogrammet ”Här kommer storken” är inne 
på sitt andra år. För att erbjuda stöd till vårdnadshavare efter programmet slut (då barnet 
fyller 2 år) tittar vi nu på möjligheten att möta föräldragrupper på förskolorna som en 
fortsättning på föräldrastödsprogrammet. Under våren startar vi även Trygghetscirkeln 
för att ge stöd till föräldrar utifrån vikten av anknytning och relationsskapande. 

Ett viktigt arbete som kan utvecklas är att i samverkan medvetande- och synliggöra 
socialtjänstens möjligheter till stöd och behandlingsinsatser som är riktade till 
kommunens medborgare. Idag erbjuds föräldragrupper, råd- och stödsamtal och 
biståndsbedömda insatser. Detta arbeta kan utvecklas vidare och det ses som viktigt att i 
samverkan medvetande- och synliggöra detta i olika sammanhang med mål att nå ut till 
flera samhällsmedborgare.  

Familjecentralen som inkluderar kurator från sociala avdelningens öppenvård gör idag 
hembesök (både generella och riktade) hos nyblivna föräldrar. Detta arbete har slagit väl 
ut och ses som en gångbar väg att informera om kommunens möjligheter till stöd och 
hjälp. Att i tidigt skede bygga relationer kan möjliggöra att det är lättare för föräldrarna att 
ta kontakt när behov uppstår.  
 

 
Beata Allen 
Kommunstyrelsens ordförande 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 69 Svar på interpellation från Mikael Jansson 
(M) till kommunstyrelsens ordförande gällande 
gångbron Stalpet 
Dnr KS 2024/168 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att lägga informationen till handlingarna. 

Ärendebeskrivning  
Mikael Jansson (M) har lämnat in en interpellation till kommunstyrelsens 
ordförande gällande gångbron vid Stalpet. 

Kommunstyrelsens ordförande Beata Allen (C) besvarar interpellationen. 

Beslutsunderlag  
Interpellation från Mikael Jansson (M) till kommunstyrelsens ordförande gällande 
gångbron Stalpet. 
Svar interpellation om återställning av gångbron vid Stalpet Moderaterna. 
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Rubrik: Interpellation om Återställning av Gångbron vid Stalpet 

Fråga: ”Hur kan vi i kommunen (politiken och administration) prioritera en återställning av den 
trasiga gångbron i Stalpet?” 

Frågan ställs till: KSO 

 

Inledning: Ärade KSO, fru ordförande, ledamöter, åhörare och press, Stalpet, södra Sveriges 
största vattenfall, är inte bara en naturskön juvel i Aneby kommun men även en symbol i vårt 
kommunvapen. 

 

Bakgrund: Den senaste vårvinterns extrema väderförhållanden, med en kraftig mängd av snö 
och vatten, har lett till en ökad vattenaktivitet vid Stalpet. Denna naturkraft blev för mycket för vår 
kära gångbro, som nu ligger i ruiner. 

 

Förslag: Som representant för Moderaterna uppmanar jag kommunen att prioritera en snabb 
återställning av gångbron - antingen genom en permanent eller en provisorisk lösning. Detta bör 
ske i god tid innan sommarens ankomst och industrisemestern. 

 

Avslutning: Genom att återställa bron säkerställer vi att både Anebys invånare och besökare 
kan fortsätta att uppskatta och njuta av Stalpets skönhet från alla vinklar, även nere i ravinen. 
Det är vår skyldighet att bevara och förbättra tillgången till vår kommuns mest värdefulla 
naturresurs. En naturresurs som bidrar positivt till turismen under sommaren. Jag ser fram emot 
ett konstruktivt svar och en lösning som gagnar hela Aneby kommun. 

. Tack för visat intresse,  

 

Vänligen 

Mikael Jansson 

Moderaterna i Aneby 
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Svar på interpellation angående återställning av bron vid Stalpet 

Moderaterna i Aneby har genom Mikael Jansson, ställt interpellation till 
kommunstyrelsens ordförande Beata Allen, Centerpartiet. 

Fråga 

Hur kan vi i kommunen (politiken och administration) prioritera en återställning av den  
trasiga gångbron i Stalpet? 
 
Svar 
Gångbron över Stalpet blev i vintras skadad på grund av höga vattenflöden och 
isbildning. Som en konsekvens av detta stängdes de båda trapporna, som leder ned till 
gångbron, av. Fram till att det höga vattenflödet minskar går det på grund av 
säkerhetsskäl inte göra undersökningar på platsen i syfte att ta fram byggnadsförslag på en 
ny bro. 

Planen är att båda trapporna ska öppnas senast den 30 april, men att gångbron då 
kommer att hållas avstängd. Anbud i syfte att återskapa bron har begärts utifrån det 
ramavtal som Aneby kommun har med entreprenör. Anbudet ska innehålla både lösning 
på konstruktion och pris. Det är angeläget att vid en nybyggnation av bron säkerställa att 
höga vattenflöden och isbildning inte riskerar att orsaka liknande skada igen. Det kan 
därför bli aktuellt med en annan konstruktion än den som har funnits tidigare.  

Först när anbud har inkommit finns det konstruktions- och kostnadsförslag att ta 
ställning till. 

Beata Allen 
Kommunstyrelsens ordförande 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sammanträdesdatum 
 
Kommunfullmäktige 2024-04-29 

Justerandes sign  Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
 

 

 

KF § 70 Svar på interpellation från Kristin Apsey 
(SD) till kommunstyrelsens ordförande gällande 
reglering av Svartån 
Dnr KS 2024/169 

Beslut  
Kommunfullmäktige beslutar  

att lägga informationen till handlingarna. 

Ärendebeskrivning  
Kristin Apsey (SD) har lämnat in en interpellation till kommunstyrelsens 
ordförande gällande reglering av Svartån.  

Kommunstyrelsens ordförande Beata Allen (C) besvarar interpellationen. 

Beslutsunderlag  
Interpellation från Kristin Apsey (SD) till kommunstyrelsens ordförande gällande 
reglering av Svartån. 
Svar interpellation angående översvämning SD 
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Interpellation till Aneby kommunfullmäktige  

 

Översvämningar i Anebys vattendrag och sjöar 

Med vetskap om att Svartån från Bona/Bredestad i Söder till Vriggebo/Tranås i Norr har 

drabbats av översvämningar i årtusenden och det har genomförts många försök under 1800 

talet med regleringsförsök av Svartån. Svartåregleringsföretaget som bildades 1906 hade först 

under 1907 fått tekniken för att kunna genomföra ett 10-årigt arbete utmed åns hela sträckning 

som rensades och 1800ha mark blev mer eller mindre odlingsbar. Men eftersom ån slammar 

igen pga. trögt vattenflöde är arbete med rensning ett viktigt löpande underhåll som krävs än 

idag och det ansvaret ligger hos Svartåregleringsföretaget.  

2013 drev Aneby kommun SANT (Svartån, Aneby, Nässjö, Tranås) projektet tillsammans med 

Länsstyrelsen i Jönköping och Länsförsäkringar i Jönköping och en viktig 

översvämningskartering inom projektet SANT togs fram och diskussioner fördes om 

förebyggande åtgärder för att förhindra skador likt översvämningen 2007 där just boende i 

Aneby kommun samt kommunen själva drabbades väldigt hårt. Länsförsäkringar Jönköping 

prisades med Miljöpriset 2016 av Aneby Kommun för sina insatser i detta projekt. 

2014 skrev Göran Engström en bok, Om regleringen av Svartån under 200år, på uppdrag av 

Aneby kommun. I boken framkommer svårigheterna med att få Svartån att rinna och flöda som 

sig bör. Göran Engström prisades med Miljöpriset 2015 av Aneby kommun. 

Klimatexperter pekar på att Sverige kommer få mer nederbörd i framtiden. 

Med mer nederbörd så ökar vattenflödena i åar och vattendrag. Detta i sin tur innebär större 

risker för vattenskador på hus och egendom m.m. 

Då är det viktigt att våra kommuner ligger i framkant och gör vad de kan för att minimera de 

skador och kostnader som uppstår. Redan idag är Aneby kommuns invånare drabbade av de 

höga vattenflödena i bland annat Svartån, promenadstråk ligger under vatten, böndernas 

höbalar simmar runt på vattenfyllda åkrar och huskällare har blivit vattenfyllda. I Frinnaryd har 

även ett naturreningsverk svämmats över och blivit ett med Svartån och således tappat sin 

ursprungliga reningsfunktion. Det ligger ej i Räddningstjänstens uppdrag eller ansvarsområde 

gentemot de boende i kommunen att förebygga översvämningar och skador eftersom detta är 

ett känt problem som kräver långsiktiga och regelbundna åtgärder för att förebyggas.  

Räddningstjänstens uppdrag är att vara behjälpliga i krissituationer, i det akuta skeendet. 

På kommunens rundresa i socknen 2023, och mötet med invånarna i Frinnaryd, uttalades högt 

till Beata Allén och de andra partirepresentanterna, av ordförande i vattenföreningen, Bo 

Gustavsson (även sittande i styrelsen i Bygdegården i Frinnaryd), att Svartån i Frinnaryd inte 

rensats sedan 1970 talet. 

Varje strandägare längs med vattendragen är med och betalar en årlig avgift och gör så än idag 

till Svartåregleringsföretaget, även Aneby kommun är med som strandvattenägare. 

Beata Allén är av kommunstyrelsen utvald till ombud till årsstämman för 

Svartåregleringsföretaget, ombud vid årsstämman för Sommens vattenråd, och även som ombud 

till årsstämman för Motala ströms vattenvårdsförbund. 
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Enligt Länsstyrelsen i Jönköping har ingen redovisning från Svartåregleringsföretaget inkommit 

till dem, som bör ske på årlig basis. 

 

Med anledning av detta vill jag fråga kommunstyrelsens ordförande Beata Allén: 

-   Hur går diskussionerna i vattenrådet angående Svartåns utbredning och en eventuell 

reglering av Svartån som tex. ur dikning och- eller upprensning eller en sänkning av vattennivån 

i Sommen. 

- Vad har hänt med Svartåregleringsföretaget eftersom ingen redovisning har inlämnats till 

Länsstyrelsen i Jönköping? 

- Varför utgick punkten om val av ombud till styrelse för Svartåregleringsföretaget, vid omval för 

perioden 2023-2026? 

- Varför har inte Aneby kommun några representanter i styrelsen för Svartåregleringsföretaget? 

- Hur många strandägare är knutna till Svartåregleringsföretaget? 

- Hur stor är den årliga avgiften som betalas in till Svartåregleringsföretaget från varje enskild 

strandägare, hur beräknas den? 

- Vad används de medel till som har betalats in, och fortfarande årligen betalas in, till 

Svartåregleringsföretaget från strandägare, inklusive Aneby kommun? 

- Vilket ansvar har Aneby kommun för Svartån? 

- Med informationen från vattenförenings ordförande som framkom vid mötet 2023 i 

bygdegården Frinnaryd och de översvämningar och problematik som idag finns. Vad har Aneby 

kommun vidtagit för åtgärder? 

- Vad har Aneby kommun vidtagit för åtgärder efter att SANT projektet redovisats för att 

översvämningar likt de 2007 inte ska ske? 

- Aneby kommun har delat ut pris till personer och myndigheter för deras insatser och jobb med 

vattenproblematiken, hur kan vi 2024 fortfarande ha problem med översvämningar och 

begynnande våtmarker i våra båtnadsområden (bostadsområden och åkermarker)? 

- Hur kunde man 1907 (med stora framgångar) med deras teknik, reglera, muddra och hålla 

vattenflödet under kontroll, men inte lyckas med detta 2024? 

 

 

För Sverigedemokraterna Aneby 

 

Kristin Apsey, ordförande 

2024-04-20 
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Svar på interpellation angående översvämningar i Anebys vattendrag och sjöar 

Sverigedemokraterna i Aneby har genom Kristin Apsey, ställt interpellation, 
daterad den 20 april 2024, till kommunstyrelsens ordförande Beata Allen, 
Centerpartiet. 

Fråga 
Hur går diskussionerna i vattenrådet angående Svartåns utbredning och en eventuell  
reglering av Svartån som tex. ur dikning och- eller upprensning eller en sänkning av vattennivån i 
Sommen.  

Svar 
Säbysjön har en nivå på ca + 159 m och sjön Sommens höjd ligger på mellan + 147- 148 
meter över havet, alltså en nivåskillnad på ca 12 m. Mellan Aneby och Säbysjön är 
fallhöjden ca 2 m och mellan Aneby och Gripenbergs tätort ca 30 – 40 cm. 
 
Sjön Sommen har därför ingen påverkan i företagets verksamhetsområde. 
 
 
Fråga 
Vad har hänt med Svartåregleringsföretaget eftersom ingen redovisning har inlämnats till  
Länsstyrelsen i Jönköping?  
 
Svar 
Svartåregleringsföretaget bedriver sin verksamhet enligt förrättningsbeslut 1905 och med 
en revidering 1948. Någon årlig rapportering till Länsstyrelsen har inte skett de senaste 15 
åren, däremot förs muntliga kontakter när detta behövs, och rensningar utförs efter 
tillstånd från Länsstyrelsen. Länsstyrelsen har inte heller efterfrågat någon övrig 
inrapportering från företaget. 

 
Fråga 
Varför utgick punkten om val av ombud till styrelse för Svartåregleringsföretaget, vid omval för perioden 
2023-2026?  
 
Svar 
Punkten utgick på grund av att ärendet var felformulerat. Kommunstyrelsen väljer inte 
ombud till styrelse, det är Svartåregleringsföretagets valberedning som föreslår 
styrelseledamöter till årsmötet. Kommunstyrelsen har att besluta om att utse ombud till 
årsstämman, vilket också gjordes 2023-01-09. 
 
 
Fråga 
Varför har inte Aneby kommun några representanter i styrelsen för Svartåregleringsföretaget?  
 
Svar 
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Valberedningen föreslår varje år förslag till årsmötet. Representant från Aneby kommun 
har inte föreslagits. 
 
Fråga 
Hur många strandägare är knutna till Svartåregleringsföretaget?  
 
Svar 
Det finns 144 fastighetsägare registrerade. Fastigheterna behöver inte vara strandägare. 
När andelarna fördelades gavs de till markägare med mark som bedömdes vara eller 
kunna bli brukbar, mark som tidigare klassades som resursmark. 
 
Vid sänkningen som var slutförd 1917 hade ca 1 800 ha mark blivit brukbar på ett eller 
annat sätt. 

 
Fråga 
Hur stor är den årliga avgiften som betalas in till Svartåregleringsföretaget från varje enskild strandägare, 
hur beräknas den?  
 
Svar 
Beräkningsmodellen beslutades 1905. Aneby kommun har 0,9214 andelar, det ger en 
avgift om 2 303,50 kronor per år. 
 
Utdebiteringen storlek beslutas varje år av stämman i oktober och är för 2024, 2 500 kr 
per andel, vilket gör en total intäkt på ca 250 000 kronor. Utöver detta utdebiteras den 
moms företaget erlagt för året innan på de andelsägare som kan lyfta moms med samma 
del som de har andelstal. Det totala andelstalet är 100. 

 
Fråga 
Vad används de medel till som har betalats in, och fortfarande årligen betalas in, till  
Svartåregleringsföretaget från strandägare, inklusive Aneby kommun?  
 
Svar 
Medel som företaget har tagit in genom avgifter används till åtgärder som ligger i linje 
med avtalet från 1917. Medel används till rensningar av Svartån. Under 2021 resandes 
sträckan mellan Gripenberg och Gripenbergs herrgård. Kommande rensningar är 
planerade till Noån och Dryllån. En bottenmätning ska även genomföras i Ralången-
Gripenberg. Utöver rensningar går även medel bland annat till styrelsearvoden, arvode till 
syssloman samt till köp av ekonomitjänst. 
 
För upplysning kostar hyra av maskin för rensning 1500 kronor per timma.  
 
 
Fråga 
Vilket ansvar har Aneby kommun för Svartån?  
 
Svar 
Aneby kommun har samma ansvar som övriga markägare. Företaget äger ingen mark 
men har rådanderätt över vattnet. 
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Fråga 
Med informationen från vattenförenings ordförande som framkom vid mötet 2023 i  
bygdegården Frinnaryd och de översvämningar och problematik som idag finns. Vad har Aneby 
kommun vidtagit för åtgärder?  
 
Svar 
Aneby har inte vidtagit några egna åtgärder efter medborgarmötet 2023. Det är 
Svartåregleringsföretaget som vidtar eventuella rensningsåtgärder. 
 
Fråga 
Vad har Aneby kommun vidtagit för åtgärder efter att SANT projektet redovisats för att  
översvämningar likt de 2007 inte ska ske?  
 
Svar 
SANT-projektet handlade om att ta fram en översvämningskartering. Denna kartering 
utgör ett viktigt underlag i planfrågor för kommunen.  
 
 
Fråga 
Aneby kommun har delat ut pris till personer och myndigheter för deras insatser och jobb med 
vattenproblematiken, hur kan vi 2024 fortfarande ha problem med översvämningar och begynnande 
våtmarker i våra båtnadsområden (bostadsområden och åkermarker)?  
 
Svar 
Översvämningproblematiken hänger starkt samman med vilken nederbörd vi har. 
Konsekvenser av klimatförändringar påverkar både mängd och frekvens av nederbörd.  
Fördjupningar eller breddningar av åfåran får ej heller göras, rensningar får endast utföras 
till de djup som fastställdes vid den förrättning som avslutades 1905. 
 
 
Fråga? 
Hur kunde man 1907 (med stora framgångar) med deras teknik, reglera, muddra och hålla  
vattenflödet under kontroll, men inte lyckas med detta 2024?  
 
Svar 
Det är delvis en kostnadsfråga. I dag finns även ett uttalat miljömål om att bevara och 
återställa våtmarker. Det finns skillnader mellan i dag och år 1907, det handlar bland 
annat om andra hänsynsegler i miljölagstiftningen idag och att belastningen på Svartån ser 
annorlunda ut idag i jämförelse med 1907. Inte minst finns en historisk belastning som 
påverkat och påverkar ån. 

Marknivån runt Svartån är ungefär en meter lägre än för 100 år sedan. Marknivån sjunker 
cirka 1 centimeter per år. 
 
  
Beata Allen 
Kommunstyrelsens ordförande 
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